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W W W . E M T I A Z D A I L Y . I R
نوستراداموس زلزله:

مسئولان با دیدن نتایج درست پیش بینی های ما باز هم می گویند زلزله قابل پیش بینی نیست
گفت وگو از نسترن صائبی

زلزله همیشه یکی از ابهامات بزرگ بشر بوده که 
حتی پیشرفت علمی و فناوری نیز نتوانسته آن را برای 
کشورهایی مثل آمریکا و ژاپن قابل پیش بینی کند. اما 
به تازگی با پدیده ای در ایران مواجه شده ایم که به نظر 
می رسد این قواعد را به هم زده و تیمی چهار نفره در 
عین ناباوری توانسته زلزله هایی را با دقت 70 درصد در 

ایران و کشورهای دیگر پیش بینی کند.
پیش  سال  یک  حدود  زلزله  پیش بینی  کانال 
راه اندازی شده ولی از زمان وقوع زلزله تهران تاکنون 
تعداد  چنانکه  است؛  گرفته  قرار  بیشتری  توجه  مورد 
اعضای آن از 30 هزار نفر به 120 هزار نفر رسیده است.
این کانال، 10 روز قبل از وقوع زلزله احتمال وقوع 
آن را به همراه میزان شدت زلزله منتشر می کند و جالب 
اینجاست که تا حدود زیادی این پیش بینی ها درست 
از آب درمی آید. مهم ترین این پیش بینی ها، زلزله اخیر 
کرمان بود که این کانال شب قبل از وقوع احتمال این 
زلزله را منتشر کرد و صبح روز بعد این زلزله رخ داد و 
میزان شدت آن تقریبا همان چیزی بود که این کانال 

ذکر کرده بود.
با توجه به این که از نظر بهرام عکاشه، ملقب به 
»پدر علم زلزله« زلزله هنوز غیرقابل پیش بینی است، 
سوال اینجاست که پس این کانال چگونه پیش بینی های 
زلزله را انجام می دهد و این پیش بینی ها بر چه اساس 

و پایه ای است؟
بعضی سایت ها و خبرگزاری ها در مورد این کانال 
مطلب نوشتند: چرا مردم همچنان به شبه علم بیشتر از 
علم اقبال نشان می دهند؟ چگونه یک کانال تلگرامی 
پیش بینی زلزله فردی غیرعلمی طرفدار دارد و مدیران 
تصمیم  غیرمسئول  علمی  ظاهرا  افراد  نظرات  برپایه 

می گیرند؟
برهمند،  اصغر  علی  پیش بینی ها،  این  پشت 
متولد 1338 در مشهد است که به تازگی برخی لقب 
هیچ  که  فردی  داده اند؛  او  به  زلزله«  »نوستراداموس 
تخصصی از زلزله ندارد و یک فرهنگی بازنشسته با رشته 
تحصیلی MBA است. اما مهم این است که تمامی این 
پیش بینی ها پایه و اساس علمی دارند و مهم تر از آن 
برآیند کار است که احتمالات وقوع زلزله را با احتمال 

70 درصد پیش بینی می کند.
مخترعین  انجمن  مسئول  برهمند  اصغر  علی 
ایده های  توسعه  مدیره  هیات  رئیس  رضوی،  خراسان 
علمی-  دانشگاه  پژوهشی  شورای  عضو  و  دانش بنیان 
پنج  و  اختراع  ده ها  و  است  رضوی  خراسان  کاربردی 
مدال طلا و چهار نقره و یک برنز در زمینه اختراعات و 
تکنولوژی های نو جهانی در کشور سوئیس، مجارستان، 

روسیه، کره جنوبی، مالزی و چین دارد.
در ادامه مصاحبه ما را با وی می خوانید:

چه شد که به فکر افتادید در زمینه پیش بینی 
زلزله فعالیت کنید؟

بحث زلزله برای همه مهم و جذاب است و در 
واقع یکی از سوالات بی پاسخ بشر است. یک سری دلائل 
موضوع  اما  دارد  وجود  زلزله  زمینه  در  نظریه هایی  و 
اینجاست که زلزله تا به حال قابل پیش بینی نبوده است. 
یکی از سوالاتی که همیشه بشر از خودش پرسیده این 

است که چرا حیوانات می توانند زلزله را پیش بینی کنند 
اما ما نمی توانیم. در حال حاضر محققان فقط می توانند

ممکن است که زلزله مخرب در بعضی کشورها تا 
چند دقیقه هم برسد مثلا فاصله کانونی زلزله تا سطح 

زمین بسیار زیاد باشد،
تا 10  ولی در کشور ما فاصله کانونی حدود 5 
کیلومتر است، اگر متوجه زلزله هم بشویم، فرصتی برای 
آگاه کردن مردم نداریم. ولی کشورهایی مثل استرالیا و 
ژاپن چون فاصله کانونی زلزله در آنجا بیشتر است، چند 

دقیقه قبل از زلزله می توانند از وقوع آن باخبر شوند.
پیش بینی های شما بر چه مبنایی است؟

با بررسی های انجام شده متوجه شدیم که فقط 
برخی کشورها می توانند تا چند دقیقه قبل از وقوع، زلزله 
را پیش بینی کنند و حتی کشورهای پیشرفته ای مثل 
آمریکا هم در این امر ناتوان هستند و همین موضوع ما 
را به فکر انداخت که به دنبال راهکاری برای پیش بینی 
زلزله بگردیم. بعد از بررسی نتایج مطالعاتی که برخی 
کشورها در این زمینه انجام داده بودند و هزینه و وقت 
بسیاری را صرف کرده بودند، متوجه ضعف آنها شدیم 
و سعی کردیم که با رفع مشکلات آنها، راهکار جدیدی 

را ارائه دهیم.
روش  توانستیم  بیشتر  مطالعات  و  بررسی  با 
جدیدی را اختراع کنیم که بر اساس داده های ماهواره ای 
که از فضا گرفته می شود و طی داده پردازی، علائمی را 
پیدا می کنیم و بعد از محاسبات، محلی را که قرار است 
زلزله در آنجا رخ دهد، پیدا و میزان شدت زلزله را نیز 
محاسبه می کنیم. پیش بینی های با امکانات بسیار اندک 

و در حد شخصی و بسیار ساده است.
چه تجهیزاتی برای تحقیقات تان نیاز دارید؟

ما به یک سری تصاویر ماهواره ای بسیار قوی تر نیاز 
داریم و باید در چاه های گمانه زنی در گسل های فعال و 
نیمه فعال سنسورهایی نصب کنیم که فاکتورهایی مثل 
دمای زمین، میزان به هم خوردن میدان مغناطیسی 
زمین و گازهای ایزوتوپ های اکسیژن 18 را ثبت کنند. 
گازهای ایزوتوپ های اکسیژن 18 قبل از وقوع زلزله از 
زمین صادر می شوند. به غیر از اینها نیاز به دکل ها و 

باندهای حرارتی داریم.
این در حالی است که اگر امکانات و تجهیزات لازم 
را داشته باشیم، می توانیم تا 48 ساعت قبل از وقوع، 

زلزله را پیش بینی کنیم.
در کشورهای پیشرفته آیا روشی شبیه به روش 

شما برای پیش بینی وجود دارد یا خیر؟
اگر روشی وجود داشت که متخصصان زلزله به 
ما نمی گفتند که زلزله قابل پیش بینی نیست و کسی 
افراد  این  است!  شیاد  می کند  پیش بینی  را  زلزله  که 
همان کسانی هستند که می گویند چطور در کشورهای 
پیشرفته مثل آمریکا و ژاپن که زلزله خیز هستند، چنین 

کاری هنوز غیر ممکن است ولی شما توانستید!
تا چه حد  پیش بینی های شما  احتمال  معمولا 

است؟
70 درصد در حال حاضر. ولی اگر امکانات لازم 
و نیروی انسانی، فضا و اتاق کارشناسی لازم برای رصد 
24 ساعته را داشته باشیم این احتمال به 90 درصد 

هم می رسد.

چند سال است روی این پروژه کار می کنید؟ در 
این تیم تحقیقاتی چند نفر هستید؟

حدود 10 سال پیاپی روی این پروژه کار می کنیم. 
تیم ما چهار نفره است که از رشته های زمین شناس، 

کارشناس IT و مدیریت هستند.
آیا زلزله های تهران باز هم اتفاق خواهد افتاد؟

افتاد  اتفاق  ما  تهران طبق پیش بینی های  زلزله 
و باز هم حتما اتفاق خواهد افتاد. ولی در حال حاضر 
زمان وقوع زلزله را 10 روز قبلش می توانیم پیش بینی 
کنیم. برای بررسی ها و احتمال بیشتر پیش بینی ها باید 
در منطقه حضور داشته باشیم و چاه های گمانه زنی را 

بررسی کنیم تا پیش بینی های درست تری ارائه دهیم.
ما  با  هم  مسئولین  که  اینجاست  موضوع  ولی 
در  که  داریم  خوبی  خیلی  نمونه  ما  کنند.  همکاری 
اسفراین خراسان شمالی اتفاق افتاد. ما چهار روز قبل از 
وقوع زلزله در سال 90 به مدیریت بحران خراسان وقت 
آقای آروین اطلاع دادیم که زلزله ای در راه است. آقای 
آروین از ما دعوت کرد و ما به محل رفتیم و بررسی ها 
و مطالعات تکمیلی را انجام دادیم و با احتمال بیشتری 
زلزله  اسفراین  در  دیگر  روز  تا چهار  که  کردیم  اعلام 
خواهد آمد و از آنجا که همه آماده باش مردم و دولت و 
مسئولان بودند، این زلزله با خسارات مالی همراه بود اما 

هیچ خسارت جانی ای نداشت.
اگر مسئولان همکاری کنند، می توانیم خسارات 

جانی را تا حد قابل توجهی کاهش دهیم.
به تازگی حتی افراد غیرمتخصص  در مورد مساله 
هارپ صحبت می کنند و تمام این زلزله ها را به گردن 
نورهای  نیز  را  امر  این  هارپ می اندازند و حتی دلیل 
عجیبی می دانند که در زمان وقوع زلزله در آسمان دیده 

شده است. نظر شما در این مورد چیست؟
هارپ یک اصطلاح علمی- تخیلی است و آمریکا 
این اصطلاح را ساخت تا مردم را بترساند. زلزله ای که 
در کرمانشاه اتفاق افتاد با 700 بمب اتم در یک نقطه 
برابری می کرد. هر بمب 5000 درجه سانتی گراد دما 
دارد و اگر قرار باشد 700 بمب اتم در یک نقطه منفجر 

شود، باید کره زمین سوراخ می شد!
در مورد نورهایی که در آسمان دیده شده است، 
نمی دانم چرا متخصصان شیمی، فیزیک و ژئوفیزیک این 
مسائل را برای مردم باز نمی کنند! واقعیت این است که 
گازهایی که از اعماق زمین به سطح زمین می آیند، به 

علت مالش و سایش و به گازهای باردار تبدیل می شوند 
و در واقع مثل ابرهایی که رعد و برق  می زنند، دارای 
بار الکتریکی می شوند. این گازها تحت فشار مواد ماگما 
زمین  سطح  به  زمین  اعماق  درجه  حرارت 5000  و 
می رسند، ذرات شان باردار می شوند و مثل باد یخچال 
می رسد،  باز  سطح  یک  به  فشرده  حای  یک  از  که 
حرارتش را از دست می دهد و به هم نزدیک می شوند و 
با جریان های بادی ترکیب می شوند و فشرده تر می شوند.

بار  تخلیه  باعث  شدن  فشرده  و  ترکیب  این 
آن  فضای  شدن  روشن  موجب  و  می شود  الکتریکی 
منطقه می شوند. چون این گازها سنگین هستند در فضا 
پخش نمی شوند و در سطح زمین پخش می شوند و به 

همین دلیل برای ما قابل رویت هستند.
در  کردند  اعلام  تحصیل کردگان  بعضی  حتی 
بعضی مناطق زلزله زده که حوضچه های پرورش ماهی 
وجود داشته، ماهی ها مرده اند و این دلیل وجود هارپ 
بوده است! در صورتی که دلیل مردن این ماهی ها همان 
گازهایی است که در اثر زلزله از اعماق زمین به سطح 
از لابه لای سنگ های  گازها حتی  این  زمین می آیند. 
می کنند  عبور  هم  گرانیت  سنگ  مثل  فشرده  بسیار 
تا خود را به سطح زمین برسانند و به همین دلیل به 
راحتی می توانند به حوضچه های پرورش ماهی راه پیدا 
کنند و با آب حوضچه ها ترکیب و باعث مرگ ماهی ها 

شوند.
این افراد تحصیل کرده حتی سعی نکردند که آب 
این حوضچه ها را آزمایش کنند و بدون آزمایش این 

مساله را به هارپ ربط می دهند.
گردن  را  شایعات  این  افزایش  و  وجود  من 
همکارانی می اندازم که از این مسائل آگاه هستند ولی 

با نگفتن واقعیت مردم را می ترسانند!
آیا سازمان یا نهاد داخلی برای همکاری یا گرفتن 

اطلاعات با شما تماس گرفته است؟
فقط دو دانشگاه ایران، یکی از تهران و یکی از 
شیراز، آن هم به صورت غیررسمی با ما صحبت کردند 
تا با مطالعات ما آشنایی پیدا کنند. اما موضوع اینجاست 
که برخی از این دانشگاه ها و سازمان ها و مراکز علمی 
شروع به تمسخر ما کردند و ما به دلیل ترس از این 
تمسخر راغب به همکاری نیستیم.بعضی سازمان ها حتی 
دست به شکایت علیه ما زدند و حتی پلیس فتا خانه 
ما را بازرسی کرد و ما را به دادگاه کشیدند. ولی معاون 
دادستان دادگاه انقلاب مشهد زمانی که ثبت اختراع را 
دید و شش ماه اطلاعات ما را بررسی کرد، به این نتیجه 
تبرئه  نهایت  در  و  بوده  ما درست  اطلاعات  رسید که 
شدیم. با این حال اکثر مسئولان موافقند که زلزله قابل 

پیش بینی نیست و کار ما را قبول ندارند.
سازمان های خارجی چطور؟

دانشگاه  و  دارم  دعوت نامه ای  آمریکا  از  جدیدا 
بوستون با پیشنهاد بسیار ناچیزی که دادیم، حدود 50 
میلیارد تومان، و حق امتیاز یک زلزله بود موافقت کردند 
و حتی پیشنهاد دادند که در آلمان تدریس کنیم. این 
در حالی است که متاسفانه بعضی دانشگاه های داخلی 
ما را زیر سوال می برند که اگر زلزله قابل پیش بینی بود 
تا به حال ژاپن و آمریکا این کار را کرده بودند. همین 
دانشگاه ها اگر این دستگاه  و روش جدید از آنور آب بیاید 

به راحتی و با قیمت بسیار گزافی می خرند اما حاضر 
نیستند از ما بخرند.

کشورهای دیگر برای این که بدانند در 10 روز 
بسیار  هزینه  می آید،  زلزله  شهرشان  کدام  در  آینده 

زیادی صرف می کنند و ما دانش این کار را داریم.
ما حتی می توانیم مجوز بگیریم و وب سایتی را 
راه اندازی کنیم که زمان و میزان زلزله را در کشورهای 
زلزله خیر مانند ایتالیا، ژاپن و آمریکا نشان می دهد و 
همین امر کلی ارزآوری برای کشور ما به ارمغان خواهد 

آورد.
این در حالی است که توانایی ادامه کار دیگر برای 
ما مقدور نیست. من یک فرهنگی بازنشسته هستم و 
چقدر  دوستانم  بقیه  یا  کنم.  هزینه  می توانم  چقدر 
می توانند در راه بشردوستانه کمک کنند و هیچ درآمدی 

نداشته باشند؟
ایران  و  تهران  در  اخیر  زلزله های  وقوع  دلیل 

چیست؟
به طور کلی دلیل وقوع زلزله جزو ابهامات است. 
یک سری نظریات وجود دارد که می گوید زلزله نتیجه 
نزدیک  و  شدن  دور  و  زمین  درون  صفحات  حرکات 
ناگهانی  زلزله  به همدیگر است. ولی بحث  آنها  شدن 
که در تهران اتفاق افتاد ورای این داستان هاست. من 
فکر می کنم که به هم خوردن محور زمین که از زلزله 
فوکوشیمای ژاپن شروع شد و موجب کند شدن سرعت 
زمین و ایجاد یک آشوب در هسته زمین شد. در واقع 
این نیش ترمز سرعت زمین را به اندازه یک میکروثانیه 
کند و یک موج و انقلابی در هسته زمین ایجاد کرد که 
به طور تصادفی به چند کشور وارد شد و کشور ما یکی 

از این هاست.
اگر وب سایت سازمان لرزه نگاری آمریکا را ببینید، 
متوجه می شوید که در مکزیک هر روز زلزله های چهار 
ریشتری رخ می دهد و در هفته حداقل یک زلزله شش 
ریشتری اتفاق می افتد. این در حالی است که صدا و 
سیما هیچ کدام از زلزله های بزرگ کشورهای دیگر را 
منعکس نمی کند و به همین دلیل است که مردم فکر 
می کنند که این اتفاق فقط در ایران اتفاق می افتد و 
آن را به یک جریان آزمایشی بمب اتم یا هارپ نسبت 

نمی دهند.
زلزله های دست ساز  عنوان  هیچ  به  زلزله ها  این 
آزمایش های  یا  حفاری  از  حاصل  زلزله های  مثل 
زلزله های دست ساز  اول  زیرا  نیست.  اتمی  یا  موشکی 
پس زلزله و پیش زلزله ندارند. ثانیا اگر قرار بود حاصل 
زمین  کره  کل  بلافاصله  باشد،  اتم  بمب  آزمایش های 
ذرات رادیواکتیوی حاصل از تجزیه اورانیوم یا پلوتونیوم 

را در سطح جهان می بینند.
کسانی که این اطلاعات غلط را به مردم می دهند، 

در واقع آب به آسیاب دشمن می ریزند!
از شما  تاکنون هیچ حمایتی  اوصاف که  این  با 
بقیه  دارید  دوست  آیا  است،  نشده  کشور  داخل  در 

تحقیقات تان را در خارج از کشور ادامه بدهید؟
من هر کاری که تا به حال کردم برای مردم و 
نداشته  دوست  مسئولان  اگر  اما  دادم.  انجام  کشورم 
باشند که من در ایران فعالیت کنم و تکلیف شرعی از 

گردن من برداشته شود، من مجبورم که از اینجا بروم.

یک فنجان چای داغ
۱6 سينما در تهران ميزبان سی و ششمين جشنواره ملی فيلم فجر

امور سینماهای سی و ششمین جشنواره ملی فیلم فجر اعلام کرد که  مدیر 
امسال 1۶ سینما در تهران با ظرفیت های سالنی مختلف میزبان این دوره از جشنواره 
ملی  و ششمین جشنواره  امور سینماهای سی  مدیر  فرجی  بود.محمدرضا  خواهند 
فیلم فجر و مدیرکل سینمای حرفه ای سازمان امور سینمایی با اشاره به جدیدترین 
تصمیم گیری ها در مورد سالن های سینمایی جشنواره گفت: قرار است 1۶ سینما 
تهران در اختیار سی و ششمین جشنواره ملی فیلم فجر قرار گیرد و یکی از دلایلی 
که تا امروز نام سینماهایی که در این دوره از جشنواره حضور دارند، اعلام نشده این 
نهایی هستند  ببینیم 2 سینمایی که در مرحله آماده سازی  تا  است که منتظریم 
برای حضور در جشنواره آماده می شوند یا خیر. وی ادامه داد: 2 سینمای آستارا 
در منطقه تجریش تهران و دیگری سینما سپنتا )با نام موقت( در شهرک غرب قرار 
بود برای این دوره از جشنواره ملی فیلم فجر آماده شوند ولی بعد از بازدید از سینما 
آستارا به این نتیجه رسیدیم که به جشنواره نمی رسد، اما 95 درصد از روند آماده 
سازی سینما سپنتا طی شده و به احتمال بسیار زیاد برای حضور در جشنواره ملی 
فیلم فجر آماده می شود.مدیر امور سینماهای سی و ششمین جشنواره ملی فیلم 
فجر تاکید کرد: طی سال هایی که این مسئولیت را داشتم تمام تلاش خود را کردم 
تا در هر دوره از جشنواره فیلم فجر یک یا 2 سینمای جدید را به ناوگان سینمایی 
اضافه شود. وی با اشاره به اینکه قراردادها برای مالکان سینما ارسال شده است تا 
هرچه سریعتر برنامه های جشنواره پیش رود، بیان کرد: درباره بدهی سینماها از 
دوره های قبل، با تعدادی از سینماهای جشنواره اختلاف حساب داشتیم که طی 
اختلاف حساب جزو  این  پرداخت  برگزار کردیم،  با دوستان سینمادار  نشستی که 
مدیرکل سینمای  تسویه شود.  مبالغ  این  هرچه سریعتر  تا  بود  ما خواهد  تعهدات 
حرفه ای سازمان سینمایی در ادامه درباره چگونگی پرداخت مبلغ قرارداد سینماها 
در این دوره از جشنواره گفت: با توجه به اینکه موسسه رسانه های تصویری طرف 
قرارداد سینماها در این بخش است، بعد از جشنواره مبالغ مورد نظر به سینماداران 

پرداخت می شود که این مبلغ شامل سهم 50 درصدی از فروش بلیت ها است.

 بليت های چهار اجرای 
سی و سومين جشنواره موسيقی فجر به اتمام رسيد

بلیت های چهار اجرای سی و سومین جشنواره موسیقی فجر در حالی به اتمام 
های  کنسرت  از  مخاطبان  کم  اقبال  بلیت  اینترنتی  فروش  های  سامانه  که  رسید 
بخش موسیقی پاپ را نشان می دهد.بلیت های چهار اجرای سی و سومین جشنواره 
البته  رسید.  اتمام  به  موسیقایی  رویداد  این  آغاز  به  مانده  روز  فجر چهار  موسیقی 
سامانه های فروش اینترنتی بلیت های جشنواره اقبال کم مخاطبان از اغلب کنسرت 

های بخش موسیقی پاپ را نشان می دهد.
بلیت  فروش  اینترنتی  های  سامانه  از  آمده  دست  به  اطلاعات  آخرین  طبق 
جشنواره تا روز شنبه 1۶ دی ماه بلیت کنسرت ارکستر »پارس« به رهبری ناصر نظر 
در تالار وحدت، ارکستر »مهر« به رهبری ناصر ایزدی در تالار وحدت، گروه »گره« به 
سرپرستی شهروز ابوترابی در برج آزادی و گروه »دال« به سرپرستی شایان شکرابی 

در برج آزادی به اتمام رسیده است.
در بخش موسیقی پاپ جشنواره که همواره از پرمخاطب ترین و پرفروش ترین 
بخش های این رویداد موسیقایی بوده تنها تاکنون روند فروش بلیت کنسرت های 
بانی و سیروان خسروی شکل مطلوبی داشته است.در بخش  بهنام  حامد همایون، 
اتفاق نیفتاده و باید  های دیگر جشنواره هنوز روند رو به رشدی در بلیت فروشی 
به طور  به جشنواره که حال و هوای موسیقی کشور  باقی مانده  دید در چند روز 
طبیعی تحت تاثیر این رویداد قرار می گیرد می توانیم شاهد فروش بیشتر بلیت آثار 
شرکت کننده در بخش های مختلف باشیم یا خیر؟ یکی از مهم ترین مواردی که 
می تواند باعث گرم کردن تنور جشنواره موسیقی فجر شود تبلیغات شهری است که 
به نظر می آید دست اندرکاران جشنواره باید هر چه زودتر این بخش را کلید بزنند. 
البته طبق آخرین خبرها گویا قرار است با توجه به رایزنی انجام گرفته توسط مدیر 
جشنواره با مدیران سازمان زیباسازی شهر تهران و همچنین اقدامات مدیران سامانه 
های فروش بلیت جشنواره، از امشب )شنبه 1۶ دی( بیلبوردهایی در منطق و معابر 

مختلف شهر با موضوع جشنواره موسیقی فجر نصب شود.

ترامپ خواستار تماشای فيلم »پست« شد
ترامپ  برای  اسپیلبرگ  استیون  »پست«  فیلم  تا  کرد  درخواست  سفید  کاخ 
نمایش داده شود.آخر این هفته فیلم »پست« استیون اسپیلبرگ علاوه بر سینماها، 
این فیلم،  تبلیغات  به  با توجه  ترامپ  در کاخ سفید هم نمایش داده می شود.گروه 
درخواست کرده اند تا این درام در آنجا نیز روی پرده برود.در طول دهه ها، این به 
صورت یک رسم درآمده که هر فیلمی را کاخ سفید درخواست کند، از سوی هالیوود 
در کاخ سفید به نمایش درآید.در این فیلم مریل استریپ و تام هنکس در نقش 2 
چهره اصلی روزنامه واشنگتن پست بازی کرده اند که قصد دارند اطلاعات واترگیت 
را علنی کنند. آنها با این کار در برابر دولت نیکسون ایستادند و موجب سقوط آن 
در  دسامبر   22 از  و  کرده  کسب  گلوب  گلدن  جوایز  در  نامزدی   ۶ شدند.»پست« 

سینماها اکران خود را شروع کرده است.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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